



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION  
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ  
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

**№NCT/ICT/1103**

The Secretariat of the Conference on Interaction and Confidence Building Measures in Asia (CICA) presents its compliments to the CICA Member States and, with reference to its Note Verbal № NCT/ICT/686 dated 7 June 2023, has the honor to inform that the online CICA Seminar on Digital Forensics will be organized by Russia on 2-3 October 2023.

*Enclosure:  
as stated,  
on 7 pp.*

The corresponding concept paper and program, as well as registration form for the participants of the Seminar are attached herewith.

The Secretariat would appreciate receiving the completed registration forms by 29 September 2023.

The Secretariat avails itself of this opportunity to renew to the CICA Member States the assurances of its highest consideration.

Astana, 15 September 2023



**MEMBER STATES  
OF THE CONFERENCE ON INTERACTION AND  
CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION  
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ  
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

**№NCT/ICT/1103**

*Приложение:  
упомянутое,  
на 7 лл.*

Секретариат Совещания по взаимодействию и мерам доверия в Азии (СВМДА) свидетельствует свое уважение государствам-членам СВМДА и, ссылаясь на свою ноту № NCT/ICT/686 от 7 июня 2023 года, имеет честь сообщить, что в онлайн-семинар СВМДА по цифровой криминалистике будет организован Россией 2-3 октября 2023 года.

Соответствующая концепция, программа, а также регистрационная форма участников семинара прилагаются.

Секретариат был бы признателен за получение заполненных регистрационных форм до 29 сентября 2023 года.

Секретариат пользуется случаем, чтобы возобновить государствам-членам СВМДА уверения в своем весьма высоком уважении.

Астана, 15 сентября 2023 год



**ГОСУДАРСТВАМ-ЧЛЕНАМ  
СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ И  
МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

Азиядағы өзара іс-қимыл және сенім шаралары кеңесінің (Азия Кеңесінің) Хатшылығы Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын білдіреді және Хатшылықтың 2023 жылғы 7 маусымдағы № НСТ/ІСТ/686 нотасына сілтеме жасай отырып, Азия Кеңесінің Цифрлық криминалистика бойынша онлайн-семинарын Ресей 2023 жылғы 2-3 қазанда ұйымдастыратынын хабарлауды өзіне мәртебе санайды.

Қосымша:  
аталған,  
7п.

Семинардың тиісті тұжырымдамасы, бағдарламасы мен қатысушылардың тіркеу нысаны қоса беріліп отыр.

Хатшылық толтырылған тіркеу нысандарын 2023 жылғы 29 қыркүйекке дейін жіберуді сұрайды.

Хатшылық осы мүмкіндікті пайдалана отырып, Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын тағы да растайды.

Астана қаласы, 2023 жылғы 15 қыркүйек

**АЗИЯДАҒЫ ӨЗАРА ІС-ҚИМЫЛ ЖӘНЕ  
СЕНІМ ШАРАЛАРЫ КЕҢЕСІНІҢ МҮШЕ  
МЕМЛЕКЕТТЕРІ**

## **Concept paper**

### **CICA Seminar on Digital Forensics**

#### **Introduction**

Sixth CICA Foreign Ministers Meeting (Nur-Sultan, October 12, 2021) approved an updated Catalogue of Confidence Building Measures, which includes a section "Security of and in the Use of ICTs". Russia is designated as coordinator, and China as co-coordinator of this direction until 2025.

The Sixth CICA summit (Astana, October 12-13, 2022) at the initiative of Russia and China adopted the CICA Leaders' Statement on Cooperation in the Field of Security of and in the Use of ICTs. A concept document and a plan of implementation of the confidence building measure of security of and in the use of ICTs for 2022-2023 was approved as well, according to which the first seminar on digital forensics is planned to be held in 2023.

#### **Event Description**

Digital forensics involves applying scientific methods to information capturing systems for forensic purposes, identifying, collecting, examining and analyzing data while maintaining the integrity and continuity of the data chain located on computers or similar digital storage media.

Law enforcement agencies around the world are faced with the challenges of handling digital evidence in the absence of standard practices for its collection and analysis. This workshop will bring together participants to share best practices to effectively apply digital forensics to civil, criminal, and administrative investigations.

**Date:** 2-3 October 2023

**Format of event:** online.

**Seminar organizers:** Russia.

**Participants from CICA member states:** representatives of interested ministries and agencies, experts in digital forensics of CICA member states.

### **Objectives of the seminar**

Mutual exchange of experience and best practices in the field of digital forensics; strengthening the capacity of law enforcement agencies to improve the investigation and review of criminal cases involving digital evidence.

### **Possible issues for discussion**

1. Digital forensics: history of development, emerging trends and prospects.
2. National experience in collecting and analyzing digital evidence in criminal investigations. Legal aspects.
3. International cooperation in digital forensics. Investigations of unconventional data sources.
4. Data protection and privacy in digital forensics. Cloud forensics.
5. Training of specialists in the field of digital forensics.

### **Expected outcomes of the event**

The digital forensics discussion will enable workshop participants to gain a better understanding of approaches to respond to the challenges and issues faced by the digital forensics community. Thematic papers and presentations by workshop participants can be used as background information.

**Languages of the event:** Russian, English.

**CICA Seminar on Digital Forensics**  
(online, 2-3 October 2023)

**Moderators:** Section 1 – TBC  
Section 2 – TBC  
Section 3 – TBC  
Section 4 – TBC

**Program**  
**Day 1**

<i>Time (GMT+3)</i>	<i>Description</i>
09:30 – 10:00	Connection check
10:00 – 10:05	Moderator's opening statement
10:05 – 10:15	Welcoming address by CICA Deputy Secretary General Ms. Chi Fang
10:15 – 10:25	Welcoming address by representative of Russia
10:25 – 11:15	<b><u>Section 1.</u></b> <b>Digital forensics: history and prospects</b>
11:15 – 11:35	Q&A session
11:35 – 11:40	Concluding remarks
11:40 – 11:50	Break
11:50 – 12:40	<b><u>Section 2.</u></b> <b>National experiences in digital forensics</b>
12:40 – 13:00	Q&A session
13:00 – 13:05	Concluding remarks

**Day 2**

10:00 – 10:50	<b><u>Section 3.</u></b> <b>International cooperation in digital forensics</b>
10:50 – 11:10	Q&A session
11:10 – 11:15	Concluding remarks
11:15 – 11:35	Break
11:35 – 12:25	<b><u>Section 4.</u></b> <b>Data and privacy protection in digital forensics</b>
12:25 – 12:45	Q&A session
12:45 – 12:50	Concluding remarks
12:50 – 13:15	Final words <b>End</b>

## **Концептуальный документ семинара СВМДА по цифровой криминалистике**

### **Введение**

По итогам шестой встречи министров иностранных дел СВМДА (Нур-Султан, 12 октября 2021 г.) утвержден обновленный Каталог мер доверия, в который включен раздел «Безопасность в сфере использования ИКТ и самих ИКТ». Россия утверждена координатором, а Китай сокоординатором данного направления до 2025 г.

В ходе шестого саммита СВМДА (Астана, 12-13 октября 2022 г.) по инициативе России и Китая принято заявление лидеров государств-участников по безопасности в сфере использования ИКТ и самих ИКТ. Одобрены концептуальный документ и план реализации меры доверия СВМДА по безопасности в сфере использования ИКТ и самих ИКТ на 2022-2023 гг., согласно которому в 2023 г. предполагается провести первый семинар по цифровой криминалистике.

### **Описание мероприятия**

Цифровая криминалистика включает в себя применение научных методов к фиксирующим информацию системам в целях криминалистической экспертизы, идентификацию, сбор, исследование и анализ данных при обеспечении целостности и поддержании непрерывности цепи передачи данных, расположенных на компьютерах или аналогичных цифровых средствах хранения.

Правоохранительные органы по всему миру сталкиваются с вызовами, связанными с работой с цифровыми доказательствами, при отсутствии стандартных практик их сбора и анализа. Проведение данного семинара позволит объединить усилия и обмениваться передовыми практиками в целях эффективного применения цифровой криминалистики при расследовании гражданских, уголовных и административных правонарушений/преступлений.

**Дата:** 2-3 октября 2023 г.

**Формат мероприятия:** онлайн.

**Организатор семинара:** Россия.

**Участники от государств-членов СВМДА:** представители заинтересованных министерств и ведомств, эксперты в области цифровой криминалистики государств-членов СВМДА.

### **Цель семинара**

Обмен опытом и передовыми практиками в сфере цифровой криминалистики; укрепление потенциала правоохранительных органов в области совершенствования расследований и судебного рассмотрения уголовных дел, в которых фигурируют цифровые доказательства.

### **Возможные вопросы для обсуждения**

1. Цифровая криминалистика: история развития, новые тенденции и перспективы.
2. Национальный опыт сбора и анализа цифровых доказательств при расследовании преступлений. Юридические аспекты.
3. Международное сотрудничество в области цифровой криминалистики. Расследование нетрадиционных источников данных.
4. Защита данных и обеспечение неприкосновенности частной жизни в рамках цифровой криминалистики. Облачная криминалистика.
5. Подготовка специалистов в области цифровой криминалистики.

### **Ожидаемые результаты от мероприятия**

Дискуссия по цифровой криминалистике позволит участникам семинара добиться лучшего понимания подходов к реагированию на вызовы и проблемы, встающие перед сообществом цифровых криминалистов. Тематические доклады и презентации участников семинара могут быть использованы в качестве справочной информации.

**Языки мероприятия:** русский, английский.



**Семинар СВМДА по цифровой криминалистике  
(онлайн, 2-3 октября 2023 года)**

**Модераторы:** секция 1 – уточняется  
секция 2 – уточняется  
секция 3 – уточняется  
секция 4 – уточняется

**Программа**

**День 1**

<i>Время (GMT+3)</i>	<i>Описание</i>
09:30 – 10:00	Онлайн-подключение участников
10:00 – 10:05	Вступительное слово модератора
10:05 – 10:15	Приветственное обращение заместителя Генерального Секретаря СВМДА Чи Фан
10:15 – 10:25	Приветственное обращение представителя России
	Приветственное обращение представителя Китая (уточняется)
10:25 – 11:15	<b>Сессия 1.</b> <b>Цифровая криминалистика: история развития и перспективы</b>
11:15 – 11:35	Вопросы к докладчикам
11:35 – 11:40	Заключительные комментарии модератора сессии
11:40 – 11:50	Перерыв
11:50 – 12:40	<b>Сессия 2.</b> <b>Национальный опыт в сфере цифровой криминалистики</b>
12:40 – 13:00	Вопросы к докладчикам
13:00 – 13:05	Заключительные комментарии модератора сессии

**День 2**

10:00 – 10:50	<b>Сессия 3.</b> <b>Международное сотрудничество в области цифровой криминалистики</b>
10:50 – 11:10	Вопросы к докладчикам
11:10 – 11:15	Заключительные комментарии модератора сессии
11:15 – 11:35	Перерыв
11:35 – 12:25	<b>Сессия 4.</b> <b>Защита данных и обеспечение неприкосновенности частной жизни в рамках цифровой криминалистики</b>
12:25 – 12:45	Вопросы к докладчикам
12:45 – 12:50	Заключительные комментарии модератора сессии
12:50 – 13:15	Подведение итогов мероприятия <b>Завершение семинара</b>



SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION  
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA

СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ  
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ

## REGISTRATION FORM

for the online CICA Seminar on Digital Forensics

2-3 October 2023

Member State:	
Prefix (Mr./Mrs./Ms.):	
First Name:	
Last Name:	
Title/Position (incl. organization):	
Phone number:	
E-mail:	

Kindly **type in** your information and return this registration form  
**by 29 September 2023**

to the following e-mail address: [s-cica@s-cica.org](mailto:s-cica@s-cica.org) and [a.koshcheev@s-cica.org](mailto:a.koshcheev@s-cica.org)